

INFLUENCE OF THE CONDITION OF EMPLOYMENT IN INDUSTRIAL SECTOR OF REGIONS ON INNOVATIVE DEVELOPMENT (ON THE EXAMPLE OF THE SOUTHERN FEDERAL DISTRICT)

Kalinina V.V.

Volgograd state university, Volgograd, Russia (400062, Volgograd, Universitetsky Ave., 100),
e-mail: verakalinina@mail.ru

In article extent of development of industrial sector of economy of regions of the Southern Federal District by criterion of number of employment of the population in this sector is analyzed and estimated. It is offered to analyse distribution of average annual number taken in industrial sector on the basis of calculation of specific and relative indicators. In article the stage-by-stage algorithm of calculation of the specific indicator of employment of the population is given in an industrial complex from 2000 for 2010. On the basis of the received results groups of the regions are allocated, being characterized a certain employment rate and analysed dynamics of the received indicator by years in each group of regions. As the structure of number of the busy population on three components of an industrial complex is analysed: the mining, processing productions, production and distribution of the electric power, gas and water.

ДИНАМИКА КОНКУРЕНТНЫХ ПОЗИЦИЙ РОССИЙСКИХ РЕГИОНОВ ЗА 1995– 2010 ГОДЫ

Калюжнова Н.Я.

ФБГОУ ВПО «Иркутский государственный университет», Иркутск, Россия
(642003, Иркутск, ул. К. Маркса, 1), e-mail: 2010nyk@mail.ru

Статья продолжает авторские исследования конкурентоспособности российских регионов. На основании методологии, предложенной автором, изучено состояние и динамика конкурентных преимуществ российских регионов. Представлено понятие конкурентоспособности и его характеристики. Обоснована методика расчета индекса конкурентоспособности регионов. Проведены расчеты 12 промежуточных показателей, необходимых для индекса: 3 показателя итоговой конкурентоспособности (уровень жизни, темп роста, которые включили 12 расчетных субиндексов: 3 – показатели итоговой конкурентоспособности, 9 – показатели факторных, инвестиционных, инновационных, информационных, институциональных преимуществ). Рассчитан итоговый индекс конкурентоспособности регионов за 1995–2010 гг. Проведен анализ динамики конкурентных позиций регионов, определены направления динамики. Определено ядро 10-ти наиболее и 10-ти наименее конкурентоспособных российских регионов. Определены изменения в отраслевой структуре регионов. Определены направления динамики конкурентных позиций регионов.

DYNAMICS OF COMPETITIVE POSITIONS OF THE RUSSIAN REGIONS OVER THE 1995–2010 YEARS

Kalyuzhnova N.Y.

Irkutsk State University (K. Marx str., 1, Irkutsk, 664003), e-mail: 2010nyk@mail.ru

Article continues the author's study of competitiveness of the Russian regions. On the basis of the methodology suggested by the author studied the state and dynamics of competitive advantages of Russian regions. The concept of competitiveness and its characteristic Introduces s. The technique of calculation of the index of competitiveness of the regions is discussed. The calculations of the system of intermediate indicators required for the index and summary index of competitiveness of the regions for the 1995–2010 performed. The analysis of the dynamics of the competitive positions of the regions and the direction of the dynamics performed. The core of the 10 most and 10 of the least competitive Russian regions defined. The changes in the industrial structure of the regions determined. The systematization of the competitive positions of the regions is made.

К ВОПРОСУ ОБ ЭФФЕКТИВНОСТИ ИСПОЛЬЗОВАНИЯ ГОСУДАРСТВЕННОЙ СОБСТВЕННОСТИ КАК СОСТАВЛЯЮЩЕЙ ИНФРАСТРУКТУРЫ РЕГИОНОВ

Камаев Р.А.

Префектура юго-западного административного округа города Москвы
(117209, Москва, Севастопольский просп., 28, корп.4), e-mail: ugmzmag@yandex.ru

Эффективность использования государственной собственности как составляющей инфраструктуры регионов является одной из важных задач современной государственной политики. Деловая среда, человеческий капитал и другие факторы территориального развития требует качественного управления государственной собственностью. В статье представлено положение о том, что региональную экономику следует анализировать не только как экономическое пространство, но и как пространство для инноваций. Авторский вывод о том, что в параметрах экономики регионов (знаний) функционирование государственной собственности оценивается по такому критерию, как степень